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Ter behandeling ln de Raad voor Europese Zaken op 22 oktober 

Bijgaand moge ik U de conclusies doen toe

komen, welke de Coördinatie Commissie voor Europese 

Integratie- en Associatieproblemen heden bereikte met 

betrekking tot de voorbereiding van de Raadszitting van 

25 en 26 oktober a.s. 
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Conclusies van de Coördinatie Commiss~e voor 
Europese Integratie- en Associatieproblemen 
van 21 oktober 1965 

De Coördinatie Commissie besprak enige punten 
die op de agenda van de zitting van de Raad van 
Ministers van EEG en Euratom, dd. 25 en 26 oktober 
voorkomen. Naar aanleiding daarvan vond een meer 
algemene gedachtenwisseling plaats over het in de 
toekomst te voeren beleid. In het onderstaande 
is getracht de voornaamste vraagpunten die uit dit 
debat naar voren zijn gekomen zo overzichtelijk 
mogelijk aan de REZ voor te leggen. 
A. Doel van de Raadszitting in het licht van de 

jongste ontwikkelingen. 
Het is tot nog toe de bedoeling geweest dat tijdens 
de aanstaande Raadszitting tussen de Vijf aanwezige 
Raadsleden in grote lijnen overeenstemming wordt 
bereikt over de vraagstukken rondom de financiering 
van het landbouwbeleid die in juni jl. de directe 
aanleiding zijn geweest tot de huidige crisis. TIeze 
overeenstemming zou dan aan de Franse Reger~ng 
worden medegedeeld met de uitnodiging om op basis 
daarvan opnieuw aan het gesprek deel te nemen. Uit 
de jongste uitlatingen van de Franse President en 
Minister Couve de Murville blijkt echter steeds 
meer dat van Franse zijde prealabele politieke 
eisen gesteld zullen worden die zover gaan dat 
verdragswijziging zeker nodig zal zijn. Dit is 
dus anders dan vlak na de crisis toen de oplossing 
van het landbouwgeschil van Franse zijde prealabel 
werd gesteld. De vraag is dus gesteld of het onder 
deze omstandigheden zinvol is om te trachten het 
met zijn Vijven over de landbouw eens te worden, 
terwijl het in wezen gaat om de al of niet voort
zetting van de Gemeenschappen in hun huidige opzet. 
Hier komt nog bij dat, zoals hieronder nog zal 
blijken, geen zekerheid bestaat dát men het met 
zijn Vijven over de landbouw eens wordt. 
Indien men er , rekening mee wil houden dat Frankrijk 
niet meer aan de Raadstafel zal plaats nemen (tenzij 
a.an onaanvaardbare voorwaarden wordt voldaan) rijst 
onmiddellijk de vraag of in Nederland niet een begin 
gemaakt moet worden met het bestuderen van alter
natieven voor de in de Europese Verdragen voorziene 
samenwerking van de Zes. Gezien de politieke impli
caties van een dergelijke studie zou de RSZ zich 
eerst over deze vraag moeten uitspreken. 
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B. De Nederlandse houding ten opzichte vau het 
compromisvoorstel over de Landbouwfinancier:ng. 
1. In het Comité van Permanent Vertegenwoordigers 

is een dokument uitgewerkt, dat in grote lijnen 
een basis voor overeenstemming weergeeft ten 
aanzien van de landbouwfinahcierjng en de daarmee 
in verband gebrachte vraagstukken. In dit dokumen+ 
wordt het vraagstuk van de parlementaire bevoegd
heden geheel in het midden gelaten. De grootste 
moeilijkheid is dat door Duitsland een aanta_ 
materiële beslissingen vereist wordt ten aanzien 
van onderwerpen die niet rechtstreeks samenhangen 
met de landbouwfinanciering en ten aanzien aar
van de vier andere Lid-Staten op zijn hoogst 
procedurele beslissingen willen accepteren. Op 
het stuk rusten derhalve talrijke Duitse reserves, 
waarvan een gedeelte waarschijnlijk niet lang 
zal worden volgehouden, maar waarvan een ander 
gedeelte tot aanzienlijke moeilijkheden aanleiding 
kan geven. De Duitse reserves hebben op hun beur
ook weer aanleiding gegeven tot het stellen van 
eisen door Italië. De vraag doet zich nu voor of 
het, om een échec van de Vijf te voorkomen, 
gewenst moet worden geacht om te streven naar een 
veel vager dokument dat over de meeste strijdpun~eL 
weinig zou zeggen. Het nadeel van een dergelijk 
inhoudsloos stuk zou zijn dat het nauwelijks dienst 
zou kunnen doen als een aanbod aan Frankrijk om 
op die basis de onderhandelingen te hervatten. 
De Coördinatie Commissie neigde vooralsnog naar 
de mening dat, in de veronderstelling dat men de 
financiering nu zoveel mogelijk wil regelen, men 
moet pogen de nieuwe Duitse bewindslieden ervan te 
overtuigen liet uitgewerkte compromisvoorstel te 
aanvaarden en de meer extreme Duitse wensen te 
matigen. 

2. De meest controversiële Duitse eis betreft de 
toekomstige gemeenschappelijke _melk~rij~ die 
Duitsland nu reeds op Pf. 39 wenst e z~en vast
gesteld. (Dit is overigens in strijd met de ver
ordening, die voorschrijft dat een dergelijk 
besluit op voorstel van de Commissie dient te 
worden genomen). Duitsland eist ook het toegeven 
van de anderen op een kardinaal punt van de puiker
verordening, alsmede een materiële beslissing dat 
men op 1 juli 1967 zal overgaan tot de perequatie 
van de douane-opbrengst en het invoeren van de 
bruto-berekeningsmethoden bij de financiering. 
De Italianen voegen van hun kant· hieraan toe de 
eis dat de Commissievoorstellen voor de aanvullende 
marktordening groenten en fruit worden geaccepteerd 
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en dat men instemt met de reeds in het "I.t..al.':'aans 
memorandum" verlangde garantie dat de nade:en an 
de associatie van de Middellandse Zee:::'anàen 
door de overige Lid-Staten aan Italië vergoed 
zullen worden. 

c. Urgentie van een aantal Raadsbeslissingen 
Het valt te voorzien dat ten aanzien van enige 
belangrijke onderwerpen, welke niet van rou+ine-ééId 
zijn en dus niet zonder Haadsdiscussie via de schrit
telijke procedure kunnen worden afgedaan, een bes-is
sing op min of meer korte termijn geboden is. Hier_ede 
komt het tijdstip naderbij waarop besloten moet wor en 
konsekWenties uit het wegblijven van }rankriJk te 
trekken. 

I. ~~gE2~~g~~_~~E_g~~~~~~S~~~E~~_!22E_12§§ 
a. liu!shQy~e1ij~~_b~grQ1i~eg_~Eg_~g_Eura1OE. -----------------------------------------

De Franse Permanente Vertegenwoordiging te 
Brussel heeft laten weten dat de Franse Reger':'ng 
slechts bereid is tot medewerking aan de vast
stelling van de huishoudelijke begrotingen van 
EEG en Euratom via de schriftelijke procedure, 
indien deze begrotingen, met uitzondering ,yan 
de posten voor het Sociaal Fonds en het Landbo~ 
Fonds, gelijk zouden zijn aan de begrotingen 
voor 1965. In de uitgavenposten voor het perso
neel zouden echter de verhogingen kunnen .vorden 
aangebracht die noodzakelijk zijn geworden door 
de in het begin van dit jaar tot s~and geko~en 
herziening van de säarisschalen e.d. Voor het 
Sociaal Fonds en het Landbouw Fonds zouden de 
in de Fondscomité's opgestelde ramingen in de 
begrotingen kunnen worden opgenomen. 
De begrotingsvoorstellen van de Commissies van 
EEG en Euratom voorzien een vrij aanzienlijke 
toeneming van de uitgaven. 
De ontwerp-begrotingen moeten uiterlijk 31 
oktober aan het Parlement worden voorgelegd 
(art. 203 EEG en art. 177 Euratom). 
De Raad kan aanstaande maandag drie mogelijkheden 
onder ogen zien. 
1. De Raad kan zich conformeren aan de Franse 

opvatting. Dit zou in feite betekenen dat de 
aktiviteiten van de EEG en in het bijzonder 
van de Europese Commissie "klein gehouden" 
zouden worden, maar dat er volledige terug
betaling zou plaats vinden van de claims die 
de zes regeringen (dus voornamelijk Frankrijk) 
zouden indienen voor de landbouwuitgaven 
die zij overeenkomstig het gemeenschappelijk 
landbouwbeleid hebben gedaan (uiteraard zou 
Nederland hiervan ook profiteren). De 
Coördinatie Commissie achtte een zodanige 
capitulatie niet raadzaam. 
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2. De Raad kan de begrotingen met geb al~=:ceerde 
meerderheid vaststellen ondanks de af ezig
heid van het Franse Raadslid. De .ranse 
vertegenwoordiging heeft reeds onder~h?nds 
laten weten dat in dat geval de FTanse 
Regering de voorgeschreven bijdrage n~e- zal 
betalen. 

3. Indien begin 1966 de begrotingen nog n~e
zouden zijn aangenomen, kunnen maanQeli~ks 
uitgaven worden gedaan tot een maximum an 
1/12 van de bij de begroting van he~ vorig 
jaar geopende kredieten. Het is dus nie zo 
dat de Gemeenschappen, indien de begrot~g 
niet tijdig tot stand komt, geheel zonder 
geld zouden komen te zitten. 'del zal ::r:.en 
op den duur met deze methode niet uitkomen, 
aangezien nu eenmaal bepaalde uitgaven 
zullen stijgen, met name de personeelsuit
gaven en _de uitgaven voor de landbouwpo~iek. 
Bovendien zou de Raad in gebreke zijn doorda~ 
niet tijdig v66r 31 oktober de ontwerp
begrotingen aan het Parlement zullen . orden 
toegezonden. 

De Coördinatie Commissie achtte het wellicht de 
beste oplossing indien de Raad in de komende 
zitting de begrotingen zakelijk bekijkt, daarover 
overeenstemning bereikt, deze vervolgens aan 
de Franse Regering voorlegt met de vraag hiermede 

,haar instemming te betuigen. Indien met Parijs 

lI
geen compromis terzake mogelijk zou blijken, zou 
genoegen kunnen worden genomen met de ad 3. 
bedoelde 1/12 procedure. 

b. Ondet~Q~f=È~gtQ~ing_yag_Eyr~~o~ -------------------------------
Anders ligt het met de onderzoek-begroting van 
Euratom, aangezien deze een reflectie is van het 
tweede Vijfjarenprogramma waaraan de Fransen 
vorig jaar hun steun hebben gegeven. De 1/12 
proèedure biedt terzake geen oplossing omdat 
volgens dit programma diverse nieuwe projecten 
in 1966 moeten worden ter hand genomen. 
De Coördinatie Commissie suggereerde hierbij 
dezelfde procedure te volgen als hierboven 
ten aanzien van de huishoudelijke begrotingen 
wordt voorgesteld. 

Ilo ~!~~~~_~~E~~~~~_~~_h~t_È~~!~~!~~~~! 
• Volgens art. 23 van het EEG-Verdrag moet aan het 

einde van de tweede etappe het verschil tussen 
de nationale tarieven en het gemeenschappelijk 
buitentarief voor de tweede maal met 30e:; worden 
verminderd. Deze tweede aanpassing heeft echter 
volgens het tweede versnellingsbesluit reeds 

- medio 1963 -



- 5 -

medio 1963 plaatsgevonden, evenwel aan een 
gemeenschappelijk buitentarief minus 20%. Deze 
20% was oorspronkelijk gezien als een voorschot 
op de tariefverlagingen van de Dillon-ronde en 
is in het tweede versnellingsbesluit met het 
oog op de Kennedy-ronde gecontinueerd. 
Als de Raad geen besluit neemt om deze 20% 
schorsing na 1 januari aanstaande voort te zetten 
(hetgeen een unanimiteitsbesluit op grond van 
art.28 vereist), moet de tweede aanpassing 
gecompleteerd worden, hetgeen voor de Eenelux 
en Duitsland in vele gevallen een verhoging van 
de tarieven tegenover derde landen zou betekenen. 
Deze verhoging wordt op zichzelf en met het oog 
op de Kennedy-ronde ongewenst geacht. 
Ten aanzien van dit vraagstuk kan men tweeerlei 
standpunt innemen : 
1. Het lijkt, zeker onder de huidige omstandig

heden, niet raadzaam zich te onttrekken aan 
duidelijke Verdragsverplichtingen, ook indien 
deze onaangenaam zijn. Men zou zich daardoor 
bloot stellen aan een gerechtvaardigde grief 
van Frankrijk, hetgeen bovendien tot tegen
maatregelen zou kunnen leiden. 

2. Er staat tegenover dat het door de afwezigheid 
van Frankrijk op dit ogenblik niet mogelijk is 
in de Raad een redelijke discussie over deze 
kwestie en over een eventuele schorsing van 
het buitentarief tussen alle Lid-Staten te 
houden. Zolang de Raad deze discussie niet 
kan voeren, kan men stellen dat de vijf over
gebleven Lid-Staten met recht deze zaak 
voorshands op zijn beloop kunnen laten. Het 
is nauwelijks aanvaardbaar dat Frankrijk door 
weg te blijven uit de Raad de andere Lid
Staten noopt tot bepaalde handelingen welke 
onder normale omstandigheden wellicht in gemeen 
overleg onnodig zouden blijken. 

Er bestond in de Coördinatie Commissie een 
meerderheid vmor de ad 2. genoemde opvatting. 

111. ~~~~~~=E2g~~ 
Volgens de EEG-Commissie bevatten de Raadsmandaten 
zowel op agrarisch als industrieel terrein voor haar 
nog voldoende stof om tot de jaarwisseling in het 
kader van de Kennedy-onderhandelingen vruchtbare 
besprekingen te voeren. Daarna zal de Commissie van 
nieuwe instructies moeten worden voorzien om het 
overleg voort te zetteno 
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De CoBrdinatie Commissie achtte het nuttig om in 
interdepartementaal overleg na te gaan op elke 
punten een eventuele herziening van bedoelde 
mandaten zou kunnen worden overwogen. Het is immers 
voorstelbaar dat - indien het mocht komen tot een 
algemeen gesprek met de Franwen over een hervattjng 
van de samenwerking - het noodzakelijk is in een 
dan te bereiken t!package dealt! ook de bereidheid 
van de EEG tot constructieve deelneming aan deze 
onderbandelingen en de modaliteiten daarvan op 
te nemen. In deze optiek is het nuttig een beeld 
te krijgen van de Nederlandse wensen en mogelijk
heden ter voorbereiding van beslissingen die in het 
nieuwe jaar geboden zijn ongeacht de vraag of deze 
besluitvorming met vijf dan wel met zes Lid-Staten 
geschiedt. 

D. Besluitvorming van de Raden zonder medewerking van 
Frankrijk 
Aan de orde kwam tevens de vraag of de Raden buiten 
medewerking van Frankrijk een besluit kunnen nemen. 
De Juridisch Adviseur van Buitenlandse Zaken, terzake 
geraadpleegd, heeft zijn destijds ingenomen opvatting 
{nota 115188 dd. 21 juli jl.) bevestigd dat in de 
Verdragen van Rome geen rechtsgrond is te vinden op 
grond'"-waarvan unanieme beslissingen van de vertegen
woordigers van vijf regeringen "verànigd in de Raad", 
bij opzettelijke afwezigheid van de vertegenwoordiger 
van de Franse Regering, zouden gelden als unanieme 
beslissingen van de Raad in de zin van, en met de 
rechtsgevolgen omschreven in, de Verdragen tot 
oprichting van de Europese Gemeenschappen. 
Het is denkbaar, zij het niet erg waarschijnlijk, dat 
het Europese Hof zich zou uitspreken voor de rechts
geldigheid van een besluit van de Raad, dat volgens het 
verdrag bij eenparigheid van stemmen moet worden genomen, 
doch zonder Franse stem is tot stand gekomen. Het is 
echter haast ondenkbaar dat Frankrijk zich bij een 
dergelijke uitspraak zou neerleggen en het aldus 
genomen Raadsbesluit zou uitvoeren. 
Noch de EEG-Commissie, noch de Bondsrepubliek, noch 
zij het met enige aarzeling Belgiä, kunnen zich volgens 
verkegen inlkhtingen bij het bovenbeschreven stand
punt aansluit en. 


